
říjen 2024   |   ročník III   |   neprodejné

V posledních dnech celá Česká republika žila povodněmi, které byly 
v některých částech republiky katastrofální a tragické. Pro naše město 
je v podobných situacích zásadní poloha na březích Vltavy a charakter 
dešťových srážek. Tentokrát se nejednalo o přívalový déšť, ale o vytrva-
le zvýšené srážky. Na tuto situaci reagovalo přiměřeně Povodí Vltavy. 
Bylo provedeno odhrazení levého průtoku jezem a s využitím retenč-
ních schopností vodních děl Lipno I. a II. bylo vypouštěno  ustáleně
cca 22m³ za vteřinu. Současně byl kontrolován průtok na měřícím 
pro� lu Zátoň tak, že jsme předpokládali rozlití Vltavy v Rožmberku 
nad Vltavou na pravý břeh (Latrán), pokud průtok v Zátoni dosáhne
cca 100 m³ za vteřinu. Speci� kem tohoto zvýšení hladiny bylo, že se 
na něm významně podílely přítoky Vltavy mezi Vyšším Brodem
a Rožmberkem nad Vltavou (Větší a Menší Vltavice, Rybnínský potok, 
atd.). Nakonec při maximální hladině došlo pouze k mírnému rozlití 
na Latrán.

Ale na březích Vltavy to neskončilo. Dlouhotrvající déšť přinesl výrazné 
přítoky z jižního svahu nad Latránem a silnicí druhé třídy mezi mostem 
a autoservisem. V tomto pro� lu došlo k vyplavení několika domů. Ce-
lou situaci budeme ještě vyhodnocovat a poučení si odnesou nejen sami 
majitelé domů, ale také Správa a údržba silnic (počet a dimenzování 
propustků pod silnicí) a vliv bude mít jistě i zacházení s dešťovou vodou 
v lese na tomto svahu. Nicméně, dovolte mi uzavřít tyto úvahy velkým 
poděkováním všem hasičům a to nejen profesionálním (např. zapůjče-
ní plničky na písek), ale především také těm našim, dobrovolným, kte-
ří střídavě odklízeli padlé stromy, plnili a rozmísťovali pytle s pískem
a čerpali vodu. Děkujeme.

- Bohuslav Čtveráček, starosta -

Poděkování  našim hasičům - velká voda
v Rožmberku nad Vltavou
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V říjnu oslaví významné životní jubileum:

  Antonín Mrázek
 Eva Bieblová
 František Nevosad

Přejeme pevné zdraví a hodně elánu do dalších let!

Usn. č. 47/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje ověřovatele zá-
pisu: paní Veroniku Krotkou a pana Martina Tomku, jako zapisovatele 
pana Daniela Hovorku.

Usn. č. 48/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk na Vltavou schvaluje navržený program 
zasedání v předloženém znění. 

Usn. č. 49/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou bere na vědomí rozpočtová 
opatření č.6/2024, 7/2024 a 8/2024. v předloženém znění.

Usn. č. 50/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou s odvoláním na vnitřní 
směrnici města č. 2/2020 určuje a schvaluje pana Mgr. Daniela Hovorku 
členem výběrové komise.

Usn. č. 51/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje přistoupení 
města Rožmberk nad Vltavou do Sdružení místních samospráv ČR na 
základě § 46 a  § 84 odst. 2 písm. e) Zákona o obcích č.128/2000 Sb.,
ve znění pozdějších předpisů a čl. 3 Stanov Sdružení místních samo-
správ České republiky a ukládá starostovi města vyplnění příslušné při-
hlášky a její zaslání spolu s tímto usnesením na adresu sídla Sdružení 
místních samospráv ČR, a to ve lhůtě jednoho týdne od jednání zastu-
pitelstva města.

Usn. č. 52/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou bere na vědomí text odpo-
vědi starosty města na dopis Dr. Dobiášové ze dne 6.5. 2024.

Usn. č. 53/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou souhlasí s poskytnutím 
částky 100 000,-Kč z rezervy Regenerace pro paní Ing. Svobodovou na 
opravu fasády v čp. 87 Rožmberk nad Vltavou a pověřuje starostu pro-
vedením příslušných formálních kroků v souladu s přijatým usnesením.

Usn. č. 54/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou souhlasí se zveřejněním 
záměru pronajmout část pozemku p. č. 318/30 v k.ú. Horní Jílovice
o výměře 740m2 a pověřuje starostu města zveřejněním tohoto záměru 
na úřední desce.

Usn. č. 55/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou souhlasí se zrušením 
směrnice 2/2021 a tuto ke dni 6.9. 2024 zrušuje.

Usn. č. 56/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje vnitřní směrnici 
Pravidla pro přidělování bytů v majetku města Rožmberk nad Vltavou 
v předloženém znění.

Poznámka: Úplný zápis ve smyslu ustanovení §95 odst.5 zákona o ob-
cích je uložen na městském úřadu k nahlédnutí. Městský úřad je povi-
nen umožnit občanům nahlédnout do zápisu ze zasedání zastupitelstva.

Předchozí výpisy usnesení zastupitelstva najdete na webových strán-
kách  města: www.mestorozmberk.cz .

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Rožmberk nad Vltavou, konaného dne
5. 9. 2024, od 18:00 hodin
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Usn. č. 57/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje ověřovatele zápi-
su: paní Stanislavu Dobiášovou a pana Marka Kukolíka jako zapisovate-
le pana Daniela Hovorka.

Usn. č. 58/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje navržený pro-
gram zasedání včetně rozšíření programu o projednání uvedené v bodu 
č. 6 Diskuse-různé, pod pořadovým číslem 1. Havarijní stav-sesuv sva-
hu a opěrné stěny na p. č. 99/2 v k.ú. Rožmberk nad Vltavou. 

Usn. č. 59/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou bere na vědomí Protokol 
z jednání hodnotící komise ze dne 16.9. 2024. Souhlasí s navrženým 
rozsahem oprav místní komunikace Latrán a schvaluje její realizaci za 
nejnižší cenu dle nabídek společností a doporučení zadavateli od spo-
lečnosti STAVEBNÍ PORADNA.
1) ASFALT OK GROUP, s.r.o. cena 2 260 786,27 Kč bez DPH,
2) Pokrývka spol. s r.o. 2 265 053,05 Kč bez DPH,
3) SWIETELSKY stavební s.r.o. 2 399 921,75 Kč bez DPH,
4) EUROVIA CZ a.s. 2 871 002,26 Kč bez DPH.
Pověřuje starostu podpisem smlouvy a objednávky příslušných prací za 
cenu 2 260 786,27 Kč bez DPH u společnosti ASFALT OK GROUP, s.r.o.

Usn. č. 60/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje Dodatek č.1 
ke smlouvě o dílo č 48A-2020 se společností ALELIER BOČEK s.r.o.
v předloženém znění a pověřuje starostu podpisem tohoto dodatku nej-
později do 20.9. 2024.

Usn. č. 61/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou bere na vědomí informa-
ci starosty města o havarijním stavu svahu a opěrné stěny na parcele
č. 99/2 v k.ú. Rožmberk nad Vltavou ve vlastnictví města Rožmberk nad 
Vltavou. Souhlasí s bezodkladným řešením na zajištění sesuvu svahu
a opěrné stěny. Ukládá starostovi okamžité zahájení prací v nezbytném 
rozsahu tak, aby nedošlo ke škodám na majetku a zdraví osob ohrože-
ných havarijním stavem a sesuvem svahu.

Poznámka: Úplný zápis ve smyslu ustanovení §95 odst.5 zákona o ob-
cích je uložen na městském úřadu k nahlédnutí. Městský úřad je povi-
nen umožnit občanům nahlédnout do zápisu ze zasedání zastupitelstva.

Předchozí výpisy usnesení zastupitelstva najdete na webových strán-
kách  města: www.mestorozmberk.cz .

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Rožmberk nad Vltavou, konaného dne
19. 9. 2024, od 18:00 hodin

Informace pro občany
Žádáme občany o nahlášení stavu vodoměrů na MěÚ Rožmberk nad Vltavou. Stav vodoměrů můžete sdělit:
- na telefon:   380 749 820
- na e-mail:    podatelna@mestorozmberk.cz
- osobně na MěÚ Rožmberk nad Vltavou
- vhodit údaje do poštovní schránky ve vestibulu domu č.p. 2

- Bohuslav Čtveráček, starosta -
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V této rubrice připomínám důležité okamžiky z práce zastupitelstva a úřa-
du města.

• Zastupitelstvo města schválilo nová pravidla pro přidělování bytů
v majetku města. Významnou změnou je, že žádost o přidělení 
bytu platí vždy pouze v daném kalendářním roce. Nově vytvoře-
ný nebo uvolněný byt je zveřejněn na úřední desce a v průběhu
15 dnů se mohou hlásit zájemci. Bytová komise následně vyhod-
notí nově došlé žádosti plus žádosti, které došly do té doby v tom 
kalendářním roce a navrhne zastupitelstvu nejvhodnějšího kandi-
dáta. V případě tzv. „sociálního bytu“ (čp.9 Rožmberk nad Vlta-
vou) musí žadatel splnit další stanovené podmínky.

• Upravujeme přízemní prostor v čp.3 Rožmberk nad Vltavou, který 
by mohl sloužit k setkávání dětí bez nutnosti vytápět velký prostor 
tělocvičny.

• 6.září proběhlo „Loučení s létem“. Myslím, že akce se vydařila. 

Kapela „Chlapi v sobě“ byla v pohodě. Děkujeme panu Martinu 
Neudor� ovi za pivo a společnosti Agrowald za prase. Samozřejmě 
osobně děkuji všem, kteří se podíleli na organizaci.

• Máme za sebou povinnou kontrolu části komínů na městských do-
mech. Budiž to připomenutím i pro soukromníky.

• Za přispění z dotačního programu Regenerace dokončila paní
Ing. Kateřina Svobodová opravu fasády domu čp.87. Máme tedy 
další pěkný dům na náměstí.

• Vybrali jsme dodavatele stavby „Oprava komunikace Latrán“ (As-
falt OK Group, s.r.o.) a můžeme se pustit do díla. Akce přinese 
určité omezení v pohybu po Latránu, ale věřím, že akci dobře při-
pravíme a proběhne pouze s nejnutnějšími komplikacemi ku pro-
spěchu celého města.

- Bohuslav Čtveráček, starosta -

Novinky ze stolu našeho starosty

Účast: 30,90% (tedy lehce pod celostátním průměrem).
Konečné výsledky:
• ODS 55,43 %,
• ANO 26,08 %,
• JIH 12 4,34 %,
• ČSNS KSČM SDČSSD 3,26 %,
• SPD+Trikol+PRO 3,26 %,
• Piráti 3,26 %, 
• STAN+HOPB 2,17 %.
Výsledky ostatních kandidujících subjektů, které nedosáhly nad dvou-
procentní hranici:
KDU+T2020+TOP 1,08 %, Přísaha 1,08%.

Děkuji vám všem, kteří jste přišli volit vedení „našeho kraje“. Chápu
i ty, kteří využili svého práva nevolit. Závěrem je mou milou povinnos-
tí poděkovat členům volební komise za zajištění bezchybného průběhu 
voleb. Tímto děkuji zaměstnancům městského úřadu za velmi dobrou 
koordinaci spojenou s přípravou voleb a zajištěním volební místnosti.

- Daniel Hovorka, místostarosta -

Krajské volby 2024

Dlabání
dýní
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Rožmberský kulturní spolek
 zve malé i velké na 

Účastí na akci udělujete svůj souhlas s pořízením a zveřejněním
fotodokumentace (dle nařízení EU 2016/679 GDPR). 

Neděle 27.10. 2024
od 14 hodin 

na dětském hřišti 
v Rožmberku nad

Vltavou.

Dýni si rezervujte do 20.10. 2024 na e-mailové
adrese: rozmbersky.kulturni.spolek@seznam.cz.

SOBOTA 12.10. 2024

od 14 hodin

DRAKIÁDA

SEJDEME SE NA FOTBALOVÉM

HŘIŠTI, ODKUD SE SPOLEČNĚ
VYDÁME NA KOPEC “KUDERÁK”.

DRAKA, VHODNÉ OBLEČENÍ 
A DOBROU NÁLADU S SEBOU!

Účastí na akci udělujete svůj souhlas s pořízením a zveřejněním
fotodokumentace (dle nařízení EU 2016/679 GDPR). 
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Jak jsem již předeslal, dám pár otázek, které se týkají našeho nového 
LHP osobě nejpovolanější. Podle tohoto plánu budeme hospodařit ná-
sledujících deset let v našich "rožmberkých lesích". Pan Ing. Jiří Holický, 
jako emeritní generální ředitel Lesů České republiky, je odborníkem na 
slovo vzatým a já mu děkuji, že se tohoto úkolu zhostil.

Jak obtížné bylo nový plán sestavit?
S tvorbou lesních hospodářských plánů mám zkušenost od roku 1991. 
Činnost tvorby LHP se skládá z práce v terénu (popis a měření lesa
a stromů) a kancelářské práce (příprava pod-
kladů pro terénní práce, zpracování dat, tvor-
ba a tisk lesnických map, Hospodářské knihy, 
Textovky). Práci v terénu ztěžuje velmi svaži-
tý terén a mnohdy měření výšek stromů bývá 
krkolomnou činností. Dále práce na LHP ztě-
žuje hledání hranic s ostatními vlastníky lesů. 
To je důležité proto, aby byla správně udělaná 
lesnická mapa a ta odpovídala realitě i stavu 
pozemkových parcel z katastru nemovitos-
tí. Práce na tvorbě LHP je náročná a vyžaduje velké soustředění nejen
v terénu, ale i během kancelářských prací. Čas potřebný pro terénní prá-
ce také významně ovlivňuje rozdrobenost majetku a jednotlivé parcely 
rozmístěné v jednotlivých katastrálních území.    

Jak dlouho trvalo jeho vypracování od zadání do schválení na pří-
slušných úřadech?
Jak jsem zmínil, tvorba LHP má své etapy, které na sebe plynule navazu-
jí. Celý proces, když sečteme všechny měsíce, trval celý rok. Nejdříve ve-
dení města se svým odborným lesním hospodářem připravilo podklady 
(výpisy pozemků, které jsou základem tvorby LHP, muselo připravit 
svou představu hospodaření, připravilo výběrové řízení na zpracování 
LHP a připravilo smluvní dokumentace) a po podpisu smlouvy o dílo 
mohlo dojít k samotným pracím na zhotovení LHP. To obnáší připravit 
si do terénu takzvané pracovní mapy, do kterých se zakreslují změny
v lesních porostech. Jedná se zejména o zákresy hranic porostních sku-
pin. Dále se zjišťuje složení dřevin, jejich zásoby a navrhují se hospo-
dářská opatření, jako jsou prořezávky, probírky, mýtní těžby a zalesnění. 

Celé LHP je tvořeno lesnickými mapami, Všeobecnou částí LHP (tex-
tovka), plochovými tabulkami a Hospodářskou knihou, která je zákla-
dem pro hospodaření na lesním majetku. 

Nemusí se naši občané bát, že nebude dost palivového dřeva?
Vzhledem k uplynulým deseti letem nedojde k žádné zásadní změně 
pro následujících deset let. To platí za podmínky, že lesní majetek nebu-
de sužován žádnými rozsáhlými kalamitami, které mohou zcela změnit 
stav zásob a dřevinnou skladbu. Pokud bude příroda přát a zároveň hos-

podaření bude probíhat zodpovědným způso-
bem, není důvod k obavám.

V jaké kondici se vám jeví stav našeho měst-
ského lesního majetku?
Stav lesního majetku po zdravotní stránce je 
dobrý a nevymyká se běžnému stavu lesních 
ekosystémů v ČR. Pozitivní je, že kůrovcová 
kalamita ve své ničivé síle zde neproběhla. Nic-
méně lesní majetek je věkově značně nerovno-

měrně zastoupený. Výrazně převažují porosty starší 90-ti let. To samo 
o sobě vytváří potřebu, aby pracovníci, kteří mají majetek na starosti
a hospodaří na něm, byli bdělí v otázkách ochrany lesa.  

Je něco co rád řeknete našim čtenářům a já se vás na to neoptal?
Ano, rád bych čtenářům řekl, aby na své lesy byli hrdí a pokud budou 
moci čímkoli přispět na zvelebení svého lesního majetku, ať tak učiní. 
Lesní ekosystémy jsou pro nás lidi velkou zónou odpočinku, nabírání 
sil a energie. Jsou zdrojem různých plodin, které nám lidem chutnají. 
Vytváří příznivé klima v krajině. Vytváří také nádherné prostředí kolem 
města a jeho historických památek. Pokud bude příležitost rozšiřovat 
plochu městských lesů, bylo by opravdu dobré těchto příležitostí využít. 

Děkuji za rozhovor a Lesu ZDAR

- Daniel Hovorka, místostarosta -

Rozhovor s Ing. Jiřím Holickým, autorem našeho 
nového Lesního hospodářského plánu (LHP)

Foto Jiří Holický s hejtmanem Janem Zahradníkem

V minulém čísle jsme představili knižní novinky pro dospělé čtenáře. Také děti a mládež si přijdou v rožmberské knihov-
ně na své. Dnes Vám představíme komiksovou trilogii Lapka pro čtenáře od 10 let. Mladá dívka mezi zlodějíčky? Kdo to 
kdy viděl! Lapka Lily je ale rozhodně na svém místě - je � kaná, obratná a nebojí se ničeho a nikoho. Sledujte její cestu za 
prastarým kultem spolčeným s dávno zapomenutými nadpřirozenými silami, před kterými bude muset zachránit svět!

Na malé i velké čtenáře se těší každé pondělí od 16 do 18 hodin knihovnice Eva Chmelová.

Knihovna



ŘÍJEN | 2024 | Rožmberský zpravodaj

6 |

Zdálo se, že naše město ležící na toku Vltavy, přežilo povodňovou vlnu bez větší úhony, 
ale jak se říká: „chyba lávky“. Už v úterý 17. září nám vydatné deště ukázaly, že vodní živel 
nemusí řádit jen řečišti a jeho okolí. Na stráni ve vrstevnici vedoucí k zámeckým skleníkům 
pod levým pilířem se objevila trhlina. Ještě týž večer bylo oznámeno obyvatelům přilehlé 
nemovitosti, aby zvážili svůj pobyt a místo bylo označeno zákazem vstupu.
Na jednání zastupitelstva dne 19. září  u bodu Havarijní stav-sesuv svahu a opěrné stěny na 
p.č. 99/2 v k.ú. Rožmberk nad Vltavou bylo jednomyslně přijato usnesení ve znění:                                  
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou bere na vědomí informaci starosty města o ha-
varijním stavu svahu a opěrné stěny na parcele č. 99/2 v k.ú. Rožmberk nad Vltavou ve vlast-
nictví města Rožmberk nad Vltavou. Souhlasí s bezodkladným řešením na zajištění sesuvu 
svahu a opěrné stěny. Ukládá starostovi okamžité zahájení prací v nezbytném rozsahu tak, aby 
nedošlo ke škodám na majetku a zdraví osob ohrožených havarijním stavem a sesuvem svahu.
Dnes je 25. září a dopisuji svůj příspěvek s vědomím, že po včerejším posouzení statikem
a geologickém šetření mohu oznámit, že v rámci odstranění havarijního stavu dojde k pro-
vizornímu zajištění svahu, pomocí trámů a veškerá uvolněná zemina bude pomocí techniky 
(tato musí byt zajištěná proti pádu a zřícení možným sesuvem zeminy) odtěžena až na sta-
bilní skalní masiv.

- Daniel Hovorka, místostarosta -

Nečekaný následek povodně

Byla sobota 7. září 2024, dopoledne 10:59h, když vtom zazvonil tele-
fon. ,,Hasiči,‘‘ ozvalo se ,,požár Český Krumlov!“ V tu chvíli nám vy-
padne všechno z rukou a doslova letíme na Přízeř, na základnu. Tam 
se dozvídáme teprve při oblékání podrobnosti o požáru. Do výbavy 
přidáváme všechny lahve se stlačeným vzduchem potřebné k zásahu.
V 11:16h už najíždíme v Rožmberku nad Vltavou na hlavní silnici směr 
Český Krumlov. Celou cestu do Českého Krumlova posloucháme, ko-
lik jednotek jede k požáru na plavecký stadion a odkud. Po příjezdu na 
místo požáru jde velitel SDH Rožmberk nad Vltavou - Přízeř  Severin
Krabatsch za velitelem celého zásahu. Mezitím jsme si připravili výstroj
k zásahu. Po návratu našeho velitele jsme byli rozděleni na dvě skupiny, členy
s dýchací technikou a na jednotku k transportu vody. S dýchací techni-
kou jsme byli vysláni na střechu plaveckého stadionu, kde už zasahující 
hasiči potřebovali vystřídat nebo jistit kolegy z jiných SDH. V maskách 
a helmách je těžké poznat kdo je kdo, jen nápis na kyslíkové lahvi nám 
napoví odkud kdo je. Začali jsme prolévat střechu, odkrývat krytinu
a občas na nás vyšlehl plamen, který okamžitě dostal dávku vody. Tím 
jsme se ho postupně snažili zneškodnit. Nesnesitelné horko od slunce, 
nesnesitelné horko zdola od rozpálené měděné střechy, která se v někte-
rých místech nebezpečně prohýbala z důvodu prohoření. Po několika 
střídáních a výměnách prázdných kyslíkových lahví je vidět síla ohně, 
která byla jen těžce k zastavení. Druhá skupina neustále navážela vodu 
od Gra� tového dolu, kde bylo zřízené čerpací místo a to jen do doby, 
než došlo k poruše na přečerpávajícím voze jiného zásahového útvaru. 
Nastala blesková výměna vozů, kde nastoupila naše tzv. ,,babička“ z roku 
1984 a začala bleskově plnit ostatní cisterny, které kvůli poruše neměly 
vodu. Díky dobré údržbě, kterou svědomitě a srdnatě provádí hlavně 

Seva, vydržela tuto dlouhou šichtu až do úplného konce celého zásahu. 
O půlnoci už bezpečně a zaslouženě stála doma, v hasičárně na Přízeři.

Neobyčejně velké poděkování patří celé naší zásahové jednotce Sbo-
ru dobrovolných hasičů, která je ve svém osobním volnu vždy připra-
vena i k opravdu nelehkému zásahu.

- Marek Kukolík, místostarosta -

Zásah naši jednotky SDH na plaveckém stadionu
v Českém Krumlově
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Vážení spoluobčané, vážené čtenářky a čtenáři Rožmberského zpra-
vodaje. Je tomu přesně rok od chvíle, kdy nás opustil dlouholetý před-
stavitel našeho města, lesák, myslivec a opravdový chlap, jakých už 
mnoho není… Muž velkého srdce, se kterým byla radost sdílet čas, 
pan Pavel Pígl. I když tato slova a řádky píši se smutkem, uvědomuji si, 
že je mi velkou ctí připomenout správného chlapa, který většinu svých 
sil zasvětil ve prospěch města a obyvatel Rožmberka nad Vltavou.
S velkým respektem oceňuji péči a příkladnou správu našeho historic-
kého lesního majetku. Pavle, díky, velké díky za všechno.

- Daniel Hovorka, místostarosta -

Vzpomínka na pana Pavla Pígla

S laskavým svolením rodiny Krabatschovy* byl na místním hřbito-
vě opraven pomník paní Kristiny Šimánkové (25.11.1875 - 7.1.1972), 
poslední sloužící u rodiny Buquoyů na hradě Rožmberk. Opravit hrob 
a uctít tak památku paní Šimánkové bylo velkým přáním pana Petra 
Nohela. Mělo se tak stát již v roce 2019. Bohužel, vzhledem ke covi-
dové pandemii se tak nestalo a pan Nohel zemřel dříve, než mohl své 
přání a slib, který dal sám sobě, uskutečnit. Manželka pana Nohela, Věra 
Nohelová, přání svého muže naplnila. V létě tohoto roku za� nancovala 
novou podobu náhrobku, který již na první pohled symbolizuje úctu, 
vzpomínky a lásku k zemřelé. Manželům Nohelovým a rodině Krabat-
schových patří velké poděkování za péči o památku na ženu, která se 
zapsala nejen do historie města, ale především do srdcí řady místních.

*Po smrti všech příbuzných paní Šimánkové se nabídla rodina Krabat-
schova, že bude o hrob pečovat.

Velký dík patří také panu Josefu Rolníkovi, který pravidelně a pečlivě 
udržuje „hradní cesty“. Děkujeme za Váš čas a energii!

- Město Rožmberk nad Vltavou -

Poděkování
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Vážení čtenáři, v několika následujících číslech jsem si pro Vás připravi-
la takové malé ohlédnutí za blízkou i vzdálenější minulostí rožmberské-
ho panství a jeho podob během slavností, které ovlivnily podobu města 
v jeho samotném srdci, tedy na náměstí.  
Začneme slavnostními okamžiky, které se na rožmberském náměstí 
odehrály během 19. století a na které jsou dochované jak písemné vzpo-
mínky, tak i pomníky, jejichž hlavním posláním je, aby tyto významné 
události nikdy neupadly v zapomnění.
Poté, co si připomeneme slavnosti ze století 19., posuneme se v historii 
hlouběji na počátek století 18. – 17. a nastíníme si slavnosti barokního 
obyvatelstva, jejichž počátky jsou spojeny s re-
katolizací obyvatelstva po třicetileté válce a je-
jichž podoba i průběh jsou spojeny s místními 
významnými rody, jak z řad šlechty, tak elitní 
měšťanské komunity (zástupců správy města 
– vykonávající funkci purkrabího, primátora 
nebo rychtáře, ale i představených cechovních 
společenství, které si později též více rozebe-
reme).
Nyní se ale přesuneme do druhé poloviny 
devatenáctého století, ve kterém nás budou 
zajímat zejména dva roky, v nichž se kona-
ly slavnosti spojené s korunním princem 
Rudolfem II. Habsburským (1858–1889).
První z nich jsme vzpomenuly již v předcho-
zím vydání zpravodaje, a sice rok 1871, kdy si 
korunní princ Rudolf II. prodloužil svou ka-
valírskou cestu, aby na Rožmberku strávil ně-
kolik dní společně s nejbližší rodinou hraběte 
Jiřího Jana Jindřicha Buquoye.
Zároveň bylo jeho ústy proneseno poselství ke shromážděnému rožm-
berskému lidu na tehdejším So�ině náměstí. Šlo o poselství jeho otce 
všem národům v nelehké době determinované válkami. Ve své podstatě 
a v kontextu doby a současném dění ve světě se toto poselství stává nad-
časovým, avšak dosud se z minulosti, bohužel, poučila pouze menšina 
(viz. překlad básně re�ektující poselství).

NEJKRÁSNĚJŠÍ ZE VŠECH BYL TEN ROK,
V NĚMŽ MILOSTIVÝ KORUNNÍ PRINC SI SVOU CESTU PRO-
DLOUŽIL
ABY NA BUQUOYSKÉM PANSTVÍ V KRUHU RODINNÉM PO 
BOKU HRABĚCÍHO PÁRU ŠŤASTNÉ CHVÍLE PROŽIL
V OKAMŽIKU, KDY HUDBA V REŽII CHÓROVÝCH PĚVCŮ RO-
ZEZNĚLA SE
PAK NADŠENÍ A ZE SRDCE RADOST V JEHO OČÍCH PROJEVI-
LA SE
KDYŽ PŘÍPITEK K UVÍTÁNÍ VZÁCNÉHO HOSTA ZAZNĚL 
Z HRABĚCÍCH ÚST
V TEN OKAMŽIK POCÍTIL TEPLO DOMOVA A ZAHODIL LÁS-
KY PŮST
„NEJKRÁSNĚJŠÍ ZE VŠECH BYL TEN ROK“

KDY ZAHOŘEL HRABĚCÍ KATOLICKÝ DUCH DO TÉ MÍRY
V NÍŽ HLÁSAL LIDU, ŽE PRAVÉ JMĚNÍ POCHÁZÍ ZE SKUTKŮ 
VÍRY
„BUĎTE JEDNOTNÍ“ VOLÁ K LIDU, SPOJTE SVÉ SÍLY
BUĎTE JEDNOTNÍ A SILNÍ SKRZE SVAZEK VÍRY
TEPRVE PAK BUDE VLAST ZACHRÁNĚNA
KDYŽ MÍR A V NĚM SÍLA ZŮSTANE KLIDEM ZBRANÍ ZAJIŠ-
TĚNA!

V Rožmberku nad Vltavou byla později na památku návštěvy korun-
ního prince postavena na tehdejším So�ině 
náměstí před dětskou opatrovnou kašna, která 
dodnes nese název po korunním princi Rudol-
fovi II. Právě tato památka se v roce 1881 stala 
hlavním cílem slavnostního procesí konaného 
u příležitosti zásnub korunního prince Rudol-
fa II. Habsburského s princeznou Štěpánkou 
Belgickou (1864 – 1945). Nejprve se obyvatelé 
města sešli v kostele, kde probíhala bohoslužba 
a z kostela se slavnostní průvod odebral k nově 
postavené kašně na tzv. So�ině náměstí. Kaš-
na zde byla připomínkou návštěvy korunního 
prince v roce 1871 a u další slavnostní příleži-
tosti spojené s korunním princem se stala opět 
připomínkou slavnostní performance v měst-
ském prostoru.

Vyzdobený kostel, sloupy nebo i most a jiné 
dominanty města představuje společnou cha-
rakteristiku také pro další slavnosti, jejichž tra-

dice spadá hluboko do historie. Například nepomucké slavnosti, jejichž 
počátky sahají do první poloviny 18. století a jsou spojeny s významnou 
měšťanskou rodinou Herušů, vlivných zástupců města a mecenášů kul-
turního i církevního života nejenom ve městě Rožmberk nad Vltavou, 
ale také v přilehlém okolí.
O počátcích Nepomuckých slavností a jejich proměnám mezi léty 
1723 – 1930 na buquoyských panství si více povíme v následujících čís-
lech. Toto téma se stává také s přihlédnutím k tolik oblíbenému vodác-
kému sportu stále více aktuální. Možná tak nebude moc od věci roze-
brat si tyto slavnosti, jejich význam, průběh a odlišnosti, které souvisely 
s místní kulturou a ovlivnily vzhled města i jeho dominanty.
Stejně tak je potřeba zaměřit pozornost také na současné tendence za 
znovuoživení tradic, které v minulosti tvořily nedílnou součást míst-
ního komunitního života a které postupem času bohužel upadly v za-
pomnění. V posledních letech se něco podobného velmi úspěšně daří 
se slavnostmi sv. Huberta, které v podzimních měsících vždy vzbuzují 
zájem veřejnosti, stejně tak by takový podobný zájem v budoucnu pří-
padně mohly vzbudit také slavnosti sv. Jana Nepomuckého, zemského 
patrona, který je oblíben jak v českém, tak i německém prostředí.

- Veronika Polnická -

Performance v městském prostoru
aneb Rožmberské slavnosti

korunní princ Rudolf II. Habsburský jako mladík


